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هفته اول شـــهریور 1400 بود که محمدعلی   زلفی گل با چراغ ســـبز مجلس 
توانســـت ســـکان وزارت علـــوم را بـــه مـــدت دو ســـال و 11 ماه در دســـت 
بگیرد. وزارت علوم در مدت زمامداری زلفی گل، شاهد تغییر و تحولات 
قابل توجهـــی در عرصـــه آمـــوزش عالـــی چه در ســـطح ســـاختاری و چه 

کف دانشـــگاه ها بود. مســـیر حرکت 35 ماهه وزیر علوم از همان ابتدا تا 
حدودی خط کشی شده و مشخص بود؛ او 34 کلان برنامه تحولی را برای 
تغییر شرایط آموزش عالی در آن برهه به نمایندگان مجلس اعلام کرد اما 
واقعیت آن است که همه این برنامه ها مجالی برای تحقق پیدا نکرد. او 
پیش از حضور در ســـاختمان خیابان هرمزان تحول در آیین نامه ارتقای 
، ایجاد  هیات علمـــی بـــا هدف افزایش نقش آنها در حل مســـائل کشـــور

نظام ملی پیشنهادها جهت ثبت و نمایه سازی نیازهای مختلف جامعه 
)سامانه نان( با هدف سوق دادن بخش عمده ای از فعالیت های پژوهشی 
به حل مسائل کشور یا تخصیص بودجه ویژه به تجهیز آزمایشگاه ها برای 
نوسازی را از جمله مهم ترین برنامه های خود عنوان کرده بود. نه تنها اولین 
برنامه به دوران تحویل وزارتخانه نرسید بلکه استقرار نظام بودجه ریزی 
مبتنی بـــر عملکرد در دانشـــگاه ها، تلاش برای افزایـــش بودجه پژوهش و 

فناوری کشور از اعتبارات عمومی، توسعه شعب برون مرزی دانشگاه ها، 
پیاده سازی10 پروژه کلان علمی و فناورانه توسط شورای عالی عتف و...  
نیز از جمله برنامه های است که عملا روی کاغذ باقی ماند. در گزارش 
پیـــش  رو مـــروری بر قریب بـــه هزار و 60 روز وزارت علوم دولت ســـیزدهم 
داشـــتیم و در 20 پرده مهم ترین اتفاقات ســـه سال اخیر در فضای آموزش 

عالی را مورد بررسی قرار دادیم. 

 ۲۰ نما از عملکرد وزارت علوم دولت سیزدهم

ساختمان هرمزان  زیر ذره بین

بازگشت به دانشگاه و خداحافظی با آموزش آنلاین

با همه گیری کرونا در سال 1398 عملا دانشگاه ها در های خود را به روی 
دانشجویان بستند تا هم پای برخی دانشگاه های دنیا آموزش ها را از بستر 
حضوری به فضای مجازی منتقل کنند. کروناویروس دانشگاه ها را عملا 
در اواخر دولت دوازدهم به حالت نیمه تعطیل درآورد تا در آغاز فعالیت 
دولت سیزدهم به اصلی ترین مساله آموزش عالی تبدیل شود. نگاه متولیان 
جدید این وزارتخانه اما بازگشت تدریجی دانشجویان به فضای آموزشی بود. 
تصمیمی که از شهریورماه 1400 با ارائه آموزشی تلفیقی حضوری   مجازی 
برای دانشجویان دکتری کلید خورد اما مسیر بازگشت دوباره به کلاس های 
درس چندان هموار نبود. کاهش هزینه های دانشگاه ها برای مسائل رفاهی 
دانشجویی و همچنین بازگشت دانشجویان به شهرهای خودشان را در 
کنار مسائل بهداشتی باید جزء مسائل اصلی برای عدم اقبال بازگشت به 
آموزش های حضوری دانست. مسئولان این وزارتخانه دومین قدم خود را 
در دی ماه برداشتند و براساس این به دانشگاه ها برای برگزاری امتحانات 
پایان ترم با توجه به شـــرایط استانی شـــان برای دی ماه همان ســـال اختیار 

دادند، اتفاقی که باعث شـــد برخی از دانشـــگاه ها امتحانات را به صورت 
غیرحضـــوری و برخـــی دیگر نیـــز به صورت حضوری برگـــزار کنند. با این 
حال اصلی ترین مساله برای بازگشایی را باید تاکید رئیس جمهور شهید 
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا دانست که همان دی ماه برگزار شد و 
براساس آن مسئولان دو وزارتخانه علوم و آموزش وپرورش موظف به فراهم 
کردن زمینه های تحقق این مطالبه شدند. بالاخره دانشگاه ها بعد از نزدیک 
سه سال، باز از 14 فروردین ماه 1401میزبان دانشجویان در مقاطع مختلف 
شوند. با وجود اینکه کرونا آسیب های خود را در فضای آموزش عالی چه از 
بعد علمی و چه پژوهشی گذاشت، اما موضوعی که شاید کمتر مورد توجه 
قرار گرفته باشد، آن است که نظام آموزش عالی نتوانست از ظرفیت آموزش 
مجازی که در طول این سه سال شکل گرفته بود به عنوان یکی از ابزارها برای 
تقویت آموزش و بالا بردن کیفیت آموزش در دوران حضوری شدن استفاده 
کند و عملا زیرساخت و تجربه ای که با هزینه های قابل توجه ایجاد شد، 

رفته رفته به محاق رفت. 

فناوری وزارت علوم با 3 معاون »جان«گرفت

تغییر ساختار وزارت علوم را هم باید یکی از اتفاقات قابل توجه دوران حضور 
زلفی گل دانست. اتفاقی که هفته اول آذر ماه 1400 با ایجاد معاونت فناوری 
و نوآوری و ســـپردن فرمان آن به علی خیرالدین محقق شـــد. این معاونت 
با اهدافی مانند بازنگری و تسهیل فرآیندهای مالی و معاملاتی نهادهای 
زیســـت بوم نوآوری، طراحی ســـازوکارهای لازم جهت جذب و نگه داشت 
نیروی انسانی متخصص و... شکل گرفت. معاونتی که در همین مدت 
کوتاه دو معاون به خود دید؛ خیرالدین در یک سالگی تاسیس این معاونت 
استعفا داد. با انتصاب امید رضایی فر به عنوان سرپرست این معاونت در 
28 فروردین سال گذشته، اولین تغییر در معاونت فناوری وزارت علوم رقم 
خورد. او تا مرداد ماه همان سال در این مسند ماند، درنهایت معاونت را به 
سجاد محمدعلی نژاد سپرد. در طول مدت فعالیت این معاونت تعداد 
پارک های علم و فناوری کشور از 49 در سال 1400 به 59 در سال 1403 رسید 
که معنای آن رشـــد 20 درصدی تعداد پارک ها در کشـــور است. تعداد مراکز 
رشد واحدهای فناور نیز از 223 به 297 مورد رسید که رشد 33 درصدی را 

تجربه کرده است. از طرف دیگر میزان فروش شرکت های مستقر در پارک ها و 
مراکز رشد نیز از 19 هزار و 603 میلیارد تومان به 40 میلیارد و 300 میلیون تومان 
رسید؛ افزایش 110 درصدی که البته نمی توان نقش شعار سال در آن را نادیده 
گرفت. طبیعتا نامگذاری سال به نام »تولید؛ دانش بنیان و اشتغال آفرین« 
در دومین سال دولت سیزدهم و همچنین فراهم بودن بستر قانونی باعث 
شد تا این وزارتخانه بتواند نقش جدی تری را در این زمینه ایفا کند. رونمایی 
از ســـامانه جان یا همان ســـامانه خرید و فروش محصولات دانش بنیان و 
فناورانه، بستر را برای فروش در لحظه محصولات و خدمات تولیدی این 
مراکز فراهم کرد. سامانه ای که براساس آماری که در خرداد ماه و همزمان با 
رونمایی از آن، از سوی محمدعلی نژاد مطرح شد، 46 پارک فناوری در آن 
عضو بودند و 7 هزار و 311 محصول از سوی 2 هزار و 315 شرکتی که در این 
پارک ها مستقر هستند نیز در آن بارگذاری شده بود؛ البته هنوز زود است که 
بخواهیم درباره موفق بودن یا نبودن این سامانه نتیجه گیری کنیم اما می توان 

نسبت به آینده آن امیدوار بود. 

مهارت افزایی دانشجویان؛ مسیر رو به افول وزارت علوم!

آخریـــن روزهـــای دی مـــاه 1400 را باید حوزه بازه های زمانی مهم برای حوزه 
کارآفرینی و توسعه مهارت افزایی در آموزش عالی دانست. برهه ای که طرح 
ملی ترویج کارآفرینی از سوی وزارت علوم تدوین و ابلاغ شد تا از این طریق 
دانشگاه ها دست شان برای برگزاری چنین دوره هایی باز شود. البته مسیر 
این وزارتخانه برای توسعه مهارت افزایی در میان دانشجویان به همین جا 
ختم نشد و رسانه ای شدن خبر تصویب بسته درسی مهارتی اشتغالی یا 
همان کارآمادگی برای مقطع کارشناسی در آذر ماه سال 1401 را باید یکی 
دیگر از اقدامات مهم در این حوزه قلمداد کرد. متولیان آموزش عالی در 
سال گذشته نیز همین مسیر را به شیوه دیگر دنبال کردند و با تدوین بسته 
مهارتی و اشتغال پذیری در برنامه های دروس کارشناسی که شامل دروس 
کاربینی، کارآموزی، کارورزی، مهارت های نرم شغلی و کارآفرینی می شد، 
تلاش کردند عملا از 5 تا 15 واحد برای هر دانشجو مباحث مهارتی را بنا به 

فراخور رشته در نظر بگیرند. با وجود این تصمیمات اما به گواه آمار دفتر 
ارتباط با صنعت همین وزارتخانه، هنوز راه زیادی برای نتیجه گیری دارد. 
در سال گذشته به صورت میانگین 106 دوره مهارت افزایی در دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی برگزار شـــده؛ درحالی که این میزان در ســـال 1401، به 
صـــورت کلـــی 108 مـــورد بوده و معنایش آن اســـت که ایـــن دوره ها ظرف 
یک سال کاهشی بوده است. مساله دیگر اینکه در هر دوره نیز به صورت 
میانگین 3 هزار و 500 دانشجو شرکت کرده اند و کاهش 17 درصدی را 
تجربه کرده است. از طرف دیگر اگر بخواهیم جمعیت کل دانشجویان 
را در نظر بگیریم، باید عنوان کرد عملا با این میزان دوره ها نمی توان مسیر 
ارتقای مهارت های مورد نیاز دانشجویان برای ورود به بازار کار را هموار کرد. 
تعداد دوره هایی که به صورت مشترک با صنعت برگزار شده به 17 دوره 
می رسد که نشان می دهد هنوز صنعت رغبت چندانی به این مساله ندارد. 

مسیر طولانی رسیدن »نان« تا میز صنعتگران و پژوهشگران

ســامانه ســاجد از جملــه نخســتین سلســله ســامانه های ایجادشــده در وزارت علــوم دولــت 
ی،  ی ایــن ســامانه آذرمــاه 1400 اولیــن گام وزارتخانــه بــرای الکترونیکی ســاز ســیزدهم بــود. راه انــداز
ی و ســاماندهی امــور دفاتــر ارتبــاط بــا جامعــه و صنعــت دانشــگاه ها  تجمیــع، یکپارچه ســاز
ــود. پنــج مــاه پــس از ســاجد، »نــان« متولــد شــد. نظــام ایده هــا و نیازهــا کــه کارهــای ابتدایــی  ب
بــردی کــردن تحقیقــات علمــی فراهــم  آن از دی مــاه 1400 آغــاز شــد و قــرار بــود بســتری را بــرای کار
ــع و پژوهشــگران در ســطح کشــور  ــرای ارتبــاط گســترده بیــن صنای کــرده و همچنیــن شــرایط را ب
مهیــا کنــد. ســامانه ای کــه حــالا عمــری دو ســاله دارد و16 هــزار و 490 نیــاز و دو هــزار 514 ایــده 
ــا 1403 هفــت هــزار  ــه ثبــت رســیده اســت. تعــداد نیازهــا هــم ظــرف یــک ســال از 1402 ت در آن ب

و 889 مــورد و ایــده نیــز هــزار و 167 مــورد افزایــش داشــته اســت، امــا مســاله اصلــی ایــن اســت 
کــه از کل تعــداد ایــن نیازهــا نیــز تنهــا هــزار و 116 مــورد یــا بــه عبــارت دقیق تــر از کل نیازهــا، 
کیــد برنامــه هفتــم از ایــن پــس مســئولیت  تنهــا هفــت درصدشــان فعــال هســتند. »نــان« بــا تا
یــادی بــرای ایجــاد  ســنگین تری برعهــده داشــته امــا وضعیــت امــروز آن نشــان می دهــد هنــوز راه ز
ی کــه طبــق اعــلام  پیونــد معنــادار بیــن نیازهــا و ظرفیــت اســاتید و پژوهشــگران وجــود دارد به طــور
خــود ایــن ســامانه بــه ازای هــر 6.5 نیــاز تنهــا یــک ایــده بــه ثبــت رســیده اســت. رقمــی کــه نســبتا 
ــوده و معنایــش آن اســت کــه ایــن ســامانه ظــرف یــک ســال گذشــته  ــه ســال گذشــته ب مشــابه ب
ــا  ــد. ب ــب کن ــود جل ــه خ ــد ب ــه بای ــور ک ــگران را آن ط ــگاهی و پژوهش ــه دانش ــه جامع ــته توج نتوانس

ــت و  ــاط صنع ــم ارتب ــوز ه ــا هن ــیزدهم ام ــت س ــده در دول ــای برداشته ش ــا و گام ه ــود تلاش ه وج
دانشــگاه چالشــی حل نشــده محســوب می شــود. براســاس آخریــن آمــار اعلامــی وزارت علــوم در 
ســال گذشــته 11 هــزار و 212 قــرارداد در دانشــگاه ها منعقــد شــده و رشــد کمــی قراردادهــا ادامــه 
یافتــه اســت. ســال گذشــته پنــج هــزار و 809 میلیــارد تومــان از قبــل قراردادهــای در حــال اجــرا 
ــا  ــه ســال قبــل داشــت امــا ب ــه دانشــگاه ها می رســید کــه نشــان از رشــد 23 درصــدی نســبت ب ب
درنظــر گرفتــن رشــد تــورم عمــلا قراردادهــای دانشــگاه بــا صنعــت و جامعــه بــه لحــاظ درآمــدی 
رشــد چندانــی نداشــته اســت. تعــداد اســاتید فعــال در ایــن قراردادهــا هــم کمتــر از یک چهــارم 

تعــداد کل اســاتید دانشگاه هاســت. 

پایان باز 16 اتاق فکر! 

وزارت علوم در هفته پایانی آبان ماه 1400 مقدمات تشکیل اتاق های فکری را 
فراهم کرد. موضوعی که اولین بار علی خیرالدین که آن دوران در قامت مشاور 
وزیر به وزارت علوم رفت و آمد داشت، مطرح کرد. هرچند این اتاق ها قرار بود 
همانند بازوی تجزیه و تحلیل سیاست های موجود به اجزای اجرایی و ارجاع 
به عقلا و صاحبنظران در حوزه های مختلف را ایفا کند، اما به صورت مشخص 
سه هدف برای آنها در نظر گرفته شد که اصلی ترین آن بررسی موارد ارجاعی 
مثل بررسی نحوه کاربردی سازی پارسا ها، بودجه استانی پارک ها، برگزاری هفته 
... بود. با این حال برای هر کدام از این اتاق ها هدف گذاری خاصی با  فناوری و
توجه به ماموریتش در نظر گرفته شد، اتاق هایی که با حکم وزیر علوم 15 نخبه 
و عضو هیات علمی به مدت دو سال به عضویت آن درمی آمدند تا با بررسی 
شرایط کشور در همان حوزه تخصصی بتوانند راهکارهای درخوری را برای 
حل مسائل ارائه دهند. اهمیت ایجاد این اتاق ها که شاید در آن زمان تصور 
می شد می تواند نقش سازنده ای ایفا کند به حدی بود که مسئولان ظرف کمتر 
از دو هفته، سامانه مربوط به آن را به صورت رسمی در 8 آذر ماه رونمایی کردند 
تا از این طریق 16 اتاق فکر این وزارتخانه به شکل رسمی کار خود را آغاز کند. 

فعالیت کم رمق اتاق ها و عدم اطلاع رسانی درست نسبت به آنها به حدی بود 
که حتی در یک سالگی شکل گیری آنها نیز برخی از اساتید که نام آنها از سوی 
وزارت علوم به صورت رسمی اعلام شده بود، حتی در جریان عضویت شان 
در این اتاق ها نبودند! از طرف دیگر وزیر علوم نیز درباره ماحصل فعالیت 
یک ساله آنها در شهریورماه سال 1401 تنها به گفتن این جمله که تدوین طرح 
پذیرش دانش آموختگان رشـــته های علوم انســـانی و علوم پایه در دانشگاه 
فرهنگیان و استخدام آنها در آموزش وپرورش ماحصل فعالیت این اتاق ها 
است، اکتفا کرد. کمی بعد نماینده وزیر علوم در اتاق های فکر که در تیرماه 
ســـال گذشـــته برای مدتی سرپرست معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم 
بود از ســـهم زیر 50 درصدی خروجی های این اتاق ها در تصمیم گیری ها و 
حوزه اجرا سخن گفت. به گفته او بالغ بر 40 درصد خروجی  اتاق های فکر از 
ابتدای کار تا امروز مورد استفاده مشورتی یا اجرایی معاونت های مختلف در 
زمینه های گوناگون قرار گرفته بوده است. درنهایت اما صرفا تصویری از گزارش 
 ، عملکرد یکی از اتاق ها در ارائه مشاور برنامه ریزی و مدیریت راهبردی وزیر

تنها خروجی ملموسی است که دیده شد!

سبد بورس متنوع شد 

تنوع سبد بورس ها برای دانشجویان و اساتید را هم باید یکی از اقدامات 
مهم آموزش عالی در طول 3 ســـال گذشـــته دانســـت. اتفاقی که اولین 
، رئیس ســـازمان امور  بار مرداد ماه ســـال قبل از زبان هاشـــم داداش پور
دانشـــجویان مطـــرح و اعلام شـــد هدف از ایجاد ایـــن بورس ها، تامین 
هیات علمی مورد نیاز و ایجاد فرصت های مطالعاتی داخل و خارج 
کشور برای آنها و همچنین سوق دادن داوطلبان به رشته های کم متقاضی 
بوده است. در این میان از مجموع 13 بورس رونمایی شده، 6 بورس برای 
، علوم انسانی،  تامین اساتید در حوزه های فنی و مهندسی، سلامت، هنر
علوم پایه و بورس سال آخر در نظر گرفته شد. در کنار آن نیز بورس های 

 » »دانش«، »وطن«، »مشاغل«، »سرآمدان«، »بنگاه های اقتصادی«، »ابرار
« ویژه دانشجویان تحصیلی  و »بورس کوتاه مدت خارج یا داخل کشور
تکمیلی شکل گرفت تا از این طریق بتوان برای اولین بار مشوق هایی 
را به منظور افزایش رغبت داوطلبان به تحصیل در برخی رشته ها مانند 
علوم انســـانی و علوم پایه فراهم کرد. ظرفیت بورس دانش که با هدف 
ایجاد توازن در ورودی دانشگاه ها براساس نیاز کشور طراحی شده، به 
500 نفر رسیده تا با ارائه مشوق های مختلف نظیر پرداخت ماهانه 5 
میلیون تومان به دانشجویان مشمول، شرایط سوق دادن داوطلبان به 
تحصیل در رشته های بنیادی و علوم پایه بیش از گذشته فراهم شود. 

۹4 درصد بودجه دانشگاه در انحصار حقوق و دستمزد

دانشگاه ها در سه سال دولت سیزدهم وضعیت بهتری را نسبت به سال های 
پایانی دولت قبل تجربه کردند. میانگین تخصیص بودجه دانشگاه ها در سه 
سال اخیر 113 درصد بوده و سال گذشته دانشگاه ها 15 درصد بیش از بودجه 
مصوب خود دریافت کردند. اعتبارات مصوب وزارت علوم و مجموعه های 
ذیل آن هم سال گذشته رشد 28 درصدی را تجربه کرد که البته پایین تر از رشد 
38 درصدی نسبت به 1401 و 43 درصدی نسبت به 1400 بود. اگرچه این رشد، 
اتفاق مثبتی تلقی می شود اما متاسفانه با اوضاع فعلی دانشگاه  های دولتی، 
تخصیص بیشـــتر به تحرک علمی بیشـــتر منتج نخواهد شد. آمار اعلامی 
معاونت مالی و وزارت علوم نشان می دهد 94 درصد از کل بودجه دانشگاه ها به 

صورت میانگین سهم حقوق و دستمزد می شود. 3 درصد هزینه ها پژوهشی و 
اعتباری است که صرف پژوهش می شود، 2 درصد نیز هزینه های دانشجویی 
است که این سال ها همیشه محل چالش دانشگاه ها بوده و کماکان هم خواهد 
بود. خطیبی معاون وزیر علوم پیشتر گفته بود: »ما با آموزش و پرورش شدن فقط 
3 درصد فاصله داریم. تنها 3 درصد که به درآمد و هزینه برسیم. تنها اعتباری 
را بگیریم و حقوق بدهیم.« در سمت دیگر اعداد بودجه، اگرچه درآمدهای 
اختصاصی دانشگاه ها هم رشد قابل توجهی را تجربه کرده اما منبع اصلی 
این درآمد آموزش و شهریه است و درآمدهای پژوهشی و فناوری دانشگاه ها 

به شکل میانگین رقم محدودی را شامل می شود. 

ساختمان پر رفت و آمد هرمزان

مدت زمان وزارت زلفی گل در دولت سیزدهم به سه سال نرسید، با این حال برخی بخش های وزارتخانه و دانشگاه ها 
در همین مدت کم چند رئیس و سرپرست تجربه کردند. در جایگاه معاونت آموزشی، اردیبهشت امسال روح الله رازینی 
 29 ، جایگزین قاسم عموعابدینی شد. در معاونت فناوری هم پس از حضور خیرالدین و دوران سرپرستی رضایی فر

مرداد سال قبل سجاد محمدعلی نژاد مسئولیت گرفت. در معاونت حقوقی هم رضا صابری جایگزین مرتضی فرخی 
شد که به عنوان معاون حقوقی فعالیت می کرد. در دانشگاه های مهم کشور هم، رئیس دانشگاه شریف و امیرکبیر سال 

گذشته پس از رئیس دانشگاه الزهرا تغییر کردند. 

نوسازی تجهیزات آزمایشگاهی با اعتبار 100 میلیون یورویی 

تجهیز و نوسازی آزمایشگاه های دانشگاه های کشور نیز از جمله موضوعات 
پراهمیت سال گذشته آموزش عالی به شمار می رود. اتفاقی که شهریور ماه 
1402 با مجوز مقام معظم رهبری برای برداشت 100 میلیون یورویی از صندوق 
توسعه ملی رقم خورد و مسئولان وزارت علوم رقم قابل توجهی از اعتبارات 
را به دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور برای این مساله اختصاص دادند. 
محمدحسین بهشتی، مدیرکل سابق دفتر حمایت و پشتیبانی امور پژوهشی 
ک تقسیم این  وزارت علوم در همان برهه، شاخص بندی دانشگاه ها را ملا
بودجه عنوان کرده بود. به گفته او رتبه دانشـــگاه ها که از ســـوی ISC اعلام 
ک هایی اســـت که میزان اعتبار تخصیص یافته به  می شـــود یکی از ملا

دانشگاه را تعیین می کند. البته معیارهای دیگر مانند تعداد دانشجویان و 
اساتید، اطلاعات ثبت شده دانشگاه ها در شاعا و میزان درآمد دانشگاه ها 
از محل ارتباط با صنعت هم از دیگر مولفه هایی بود که سهم هر دانشگاه در 
این زمینه را مشخص می کرد. البته براساس گزارش ارائه شده از سوی پیمان 
صالحی در آخرین نشست روسای دانشگاه ها که تیر ماه امسال برگزار شد، 
درنهایت 90 میلیون یورویی از صندوق توسعه ملی به مبلغ 2 هزار و 700 میلیارد 
تومان برای این مساله تخصیص پیدا کرد و همچنین 6 میلیون و 550 هزار 
یورو نیز از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی به پرداخت بدهی های این 

وزارتخانه به پایگاه های علمی بین المللی اختصاص یافت. 

بودجه فرهنگی دانشگاه ها مجزا شد اما تخصیص پیدا نکرد 

 اردیبهشـــت ماه ســـال 1401 بود که برای اولین بار وزیر علوم طی دســـتوری به 
دانشـــگاه ها اعلام کرد باید 3 درصد از بودجه دانشـــگاه ها به حوزه فرهنگ 
تخصیص پیدا کند، اتفاقی که همانند کورســـوی امیدی برای فعالان این 
حوزه چه در ســـطح معاونت های دانشـــگاهی و چه فعالان دانشـــجویی به 
شمار می رفت. با وجود اینکه انتظار می رفت چنین اقدامی بتواند سروسامانی 
به وضعیت فرهنگی دانشگاه ها بدهد، اما عبدالحسین کلانتری، معاون 
فرهنگـــی وزیـــر در پایان همان ســـال از عدم تخصیـــص این بودجه به حوزه 
فرهنگ انتقاد کرده و عنوان کرده بود، به صورت میانگین کمتر از یک درصد در 
دانشگاه ها اجرا شده است. با این وجود برای سال 1402 سهم بودجه فرهنگی 
از کل بودجه دانشگاه ها به 5 درصد رسید تا از این طریق شاید کم کاری های 
گذشته جبران شود؛ بودجه ای که دی ماه عدم تخصیص کامل آن بار دیگر از 
زبان همین مقام مسئول رسانه ای شد تا نشان داده شود، سوق دادن اعتبارات به 

این عرصه، تنها با افزایش میزان درصد آن از کل بودجه دانشگاه ها امکان پذیر 
نخواهد بود. البته حوزه فرهنگ وزارت علوم در خود وزارتخانه هم غریب بود و از 
ابتدا تا همین اواخر تقریبا از ایده ای روشن و اقدامات جریان ساز خلاقانه تقریبا 
« که با هدف باز  تهی بود. در این سال ها انتشار دو فصلنامه »دانشگاه امروز
کردن فضای گفت وگو پیرامون مسائل اجتماعی و فرهنگی در حوزه دانشگاهی 
از سال 1396 منتشر می شد، متوقف شد. البته این جریان توقف محدود به 
یک مجله نماند، برگزاری برخی از رویدادهای فرهنگی تا مدت ها به همین 
 ، وضعیت دچار شدند. مثل جشنواره نشریات که آخر کار هم با وجود تاخیر
کم فروغ تر از دوره قبل به کار خود پایان داد. راه اندازی سامانه های فرهنگی مثل 
»هدف« یا »فرنما« که به منظور ساماندهی، انسجام بخشی و پایش مستمر 
فرآیندهای فرهنگی مختلف در ســـطح دانشگاه ها مردادماه سال گذشته 

رونمایی شد عملا راه به جایی نبرد. 

آمایش آموزش عالی؛ شاید وقتی دیگر

ســـند آمایش آموزش عالی با وجود اینکه جزء اســـناد مصوب اســـفند 1394 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به شمار رفته و یکی از بندهای آن ساماندهی 
و کاهش تعداد مراکز دانشگاهی از طریق ادغام یا انحلال آنها را از دستگاه 
مجری یعنی وزارت علوم طلب می کند، اما در این دوره هم به سرانجام نرسید 
تا این گونه موضوع سامان دادن به یکی از چالش های اصلی آموزش عالی به 
آینده دیگری موکول شود. با وجود اینکه قاسم عموعابدینی، معاون آموزشی 
سابق این وزارتخانه اعلام کرده بود که در مرحله اول اجرای آمایش تا خردادماه 
سال 1401، 23 موسسه شامل ساماندهی می شوند و از این میزان نیز 20 موسسه 
در سال 1400 به مراکز بزرگ تر استانی الحاق شده بودند اما کمی بعد در همان 
ایام علی شمسی پور سخنگوی وزارتخانه با انتشار توییتی از توقف اجرای ادغام 
دانشگاه ها خبر داد. براساس آخرین آمار و اطلاعات مطرح شده تاکنون 134 
واحد پیام نور ساماندهی شده اند تا این مراکز در حوزه دانشگاهی بتوانند به 

بهره وری مناســـب دســـت یابند. اخیرا براســـاس اخبار منتشرشده موضوع 
استفاده از امکانات بدون استفاده دانشگاه پیام نور و همچنین اساتید این 
دانشگاه در استان های مختلف برای دانشگاه های فنی و حرفه ای و فرهنگیان 
جدی تر شده است. در حوزه دانشگاه های غیرانتفاعی نیز تعداد 110 واحد 
دانشـــگاهی غیرانتفاعی ساماندهی شـــده اند که براساس این ساماندهی 
در برخی از واحدها پذیرش دانشـــجو در این موسســـات صفر یا کلا منحل 
شـــده اســـت. 70 مرکز آموزش علمی کاربردی در کشور به دلیل عدم تطبیق 
با برنامه آمایش سرزمینی استان خود تعطیل شده اند. با این حال براساس 
اظهارات عمو عابدینی که گفته بود براساس برآوردهای مجامع جهانی تعداد 
دانشگاه های کشورمان باید به 500 واحد کاهش یابد و هم اکنون دو هزار و 160 
واحد دانشگاهی و آموزش عالی در کشور فعال هستند می توان نتیجه گرفت با 
حفظ این روند کند در وزارت علوم توفیقی در زمینه آمایش حاصل نخواهد شد. 

بازگشت ورزش به مدار دانشگاه با لیگ های دانشجویی

کرونا فعالیت های مختلف دانشـــگاه را تحت تاثیر قرار داد. یکی از 
این حوزه ها ورزش دانشگاه بود. تا پیش از کرونا المپیادهای ورزشی 
دانشجویی یکی از مهم ترین برنامه های دانشگاهی محسوب می شد 
که برای دانشجویان ورزشکار از جذابیت ویژه ای هم برخوردار بود. 
پس از کرونا حساب و کتاب مالی دانشگاه ها کمتر رمقی برای رسیدن 
ی مثل ورزش می گذارد. المپیادها دوباره آغاز شدند و البته  به امور
در اتفاقی مهم تر لیگ های دانشـــجویی شـــکل گرفت؛ با این وجود 

ی  هنوز هم ورزش در دانشـــگاه مهجور مانده، نشـــانه اش هم برگزار
شوراهای ورزش دانشگاه هاست که در سال تحصیلی گذشته صرفا 
در 39 دانشـــگاه برگزار شـــده و 74 دانشـــگاه چنین شورایی تشکیل 
ندادنـــد. آمـــار اداره تربیت بدنی دانشـــگاه صنعتی شـــریف نشـــان 
یدادهای ورزشی از حدود 22  می دهد مشـــارکت دانشـــجویان در رو
درصد در سال 98 با حدود پنج درصد افت به 16.40 درصد در سال 
گذشته رسیده و این کاهش در پسران دانشجو جدی تر بوده است. 

15 حمله سایبری به وزارت علوم، 300 حمله به دانشگاه ها

اولیــن روز مهــر مــاه ســال 1402 و همزمــان بــا آغــاز ســال تحصیلــی 
جدیــد ســایت وزارت علــوم بــه دلیــل حملــه ســایبری از دســترس 
خــارج شــد. حملــه ای کــه یــک گــروه هکــری مدعــی شــد بیــش از 
، ســایت و ســامانه وزارت علــوم را هــک کــرده   ، کامپیوتــر 500 ســرور
و بــه بیــش از 20 هــزار ســند دسترســی پیــدا کــرده اســت. البتــه در 
خــرداد مــاه امســال نیــز خبــری در برخــی از رســانه ها مبنی بــر هــک 
ــئولان  ــوی مس ــه از س ــد ک ــر ش ــه منتش ــن وزارتخان ــایت ای ــاره س دوب
 ، تکذیــب شــد. بــا ایــن حــال محمدهــادی زاهــدی، مدیــرکل آمــار
ی وزارت علــوم در اوایل  ی اطلاعــات و امنیــت فضــای مجــاز فنــاور
مــرداد مــاه در گفت وگــو بــا »فــارس« آمارهــای قابــل توجهــی را از 
حمــلات ســایبری ارائــه کــرد. بــه گفتــه او در طــول 2 ســال گذشــته 
وزارت علــوم بیــش از 15 بــار مــورد حملــه ســایبری قــرار گرفتــه بــود 

کــه از ایــن تعــداد تنهــا یــک بــار ســایت وزارتخانــه از دســترس خــارج 
شــد. نکتــه قابــل توجــه در صحبت هــای ایــن مقــام مســئول آن 
اســت کــه در طــول 2 ســال ونیم گذشــته نیــز بیــش از 300 حملــه 
کــه از ایــن تعــداد حملــه  ســایبری بــه دانشــگاه های کشــور شــد 
فقــط 18 مــورد در ســطوح مختلــف آســیب زا بــود کــه ایــن موضــوع 
گاهــی و  بیانگــر ایــن اســت دانشــگاه ها در ایــن زمینــه بــه ســطح آ
دانــش خوبــی دســت یافته اند. ایــن مســاله هرچنــد نشــان می دهــد 
زارت علــوم و دانشــگاه ها در بســتر فضــای  یرســاخت های و ز
ی تــا حــد قابــل قبولــی اســت، امــا همچنــان ایــن مهــم را نیــز  مجــاز
ی در ایــن  کــه بــا توجــه بــه پیشــرفت های فنــاور گوشــزد می کنــد 
حــوزه، می طلبــد تــا مســئولان امــر توجــه بیشــتری بــه ایــن مســاله 

داشــته باشــند. 

ماجرای ادعای اخراج اساتید

شـــهریورماه ســـال قبل، برخی رســـانه ها از اخراج تعدادی از اساتید 
دانشـــگاه در دانشـــگاه های دولتـــی و دانشـــگاه آزاد خبـــر دادنـــد و 
ادعا کردند 58 استاد در دولت سیزدهم از دانشگاه اخراج شدند. 
کنش نشـــان  رئیس جمهور فقید کشـــور هم نســـبت به این موضوع وا
داده بود. بررسی های »فرهیختگان« نشان داد ادعای این رسانه ها 
نســـبت بـــه اســـاتید دانشـــگاه آزاد کامـــلا بی اســـاس بوده بـــه نحوی 
کـــه حتـــی در جهـــت منافع سیاســـی به اســـتاد فوت شـــده هم رحم 
، سخنگوی وزارت علوم در گفت وگو با  نکرده اند. علی شمســـی پور

مهر از بررســـی تک تک اســـامی استادان خبر داده و گفته بود از این 
ی  لیســـت 58 نفر 38 نفر مربوط به وزارت علوم، تحقیقات و فناور
هســـتند کـــه 3 نفر بازنشســـته، 3 نفر دارای پرونـــده قضایی خارج از 
کان عضو هیات علمی، حتی 7 نفر اصلا  وزارت علـــوم، 5 نفـــر کمـــا
هیات علمی نبوده اند که بخواهند اخراج شوند!« او در این گفت وگو 
اطلاعات کاملی درخصوص پرونده مابقی افراد هم ارائه می دهد تا 
مشـــخص شود جو ایجاد شده توسط برخی رسانه ها بازتاب واقعی 

از فضای دانشگاه نبود. 

جای خالی دیپلماسی علمی 

ی هـای علمـی بین المللـی وزارت  گـر سـری بـه بخـش مرکـز همکار ا
علـوم بزنیـد بـا صفحـه ای مواجـه می شـوید کـه از ابتـدای مـرداد سـال 
گذشـته یعنـی حـدودا بیـش از یـک سـال، هیـچ خبـر و اطلاعیـه 
جدیدی منتشـر نکرده اسـت. در این صفحه هنوز گزارش عملکرد 
دولت هـای یازدهـم و دوازدهـم بـه چشـم می خـورد اما هیچ مجموعه 
یابـی  مدونـی از اقدامـات دولـت سـیزدهم نیسـت کـه بتـوان آن را ارز
کـرد. بـا ایـن حـال وضعیـت تعامـلات بین المللـی در سـطح وزارت 

علـوم هـم تقریبـا چیـزی شـبیه بـه همیـن سـایت بـوده اسـت. بـه جـز 
چنـد دیـدار وزیـر علـوم بـا برخـی مسـئولان خارجـی و یکـی دو سـفر 
هیات هـای علمـی بـه عـراق و روسـیه تقریبـا خبـری از یـک شـبکه 
ی  ارتباطی و دیپلماسی علمی در سطح دانشگاه ها و در شان کشور
کـه می خواهـد رتبـه یـک علمـی منطقـه براسـاس چشـم انداز و پایگاه 
ی هـای علمـی کشـورهای اسـلامی براسـاس سیاسـت های  همکار

ابلاغـی رهبـر انقـلاب باشـد، نیسـت. 

کدام آیین نامه ها بازنگری شدند؟

وزارت علـوم در طـول سـه سـال گذشـته آیین نامه هـای مختلفـی 
کـرده اسـت.  را بازنگـری و شـیوه نامه هـای جدیـدی را مصـوب 
هرچنـد طبیعتـا نمی تـوان در ایـن چنـد سـطر بـه همـه آنها پرداخت 
و جزئیـات آنهـا را بازخوانـی کـرد امـا در ایـن میـان برخی آیین نامه ها 
کـه از جملـه آن  گرفتنـد  یـا شـیوه نامه ها بیشـتر مـورد توجـه قـرار 
می توان به بازنگری »آیین نامه قطب های علمی« در دی ماه سـال 
گذشـته اشـاره کـرد؛ اتفاقـی کـه تـلاش داشـت تـا جـان دوبـاره ای بـه 
ی از پیـش نبـرد. در ایـن میـان  ایـن قطب هـا بدهـد امـا در عمـل کار

ابـلاغ »آیین نامـه یکپارچـه مقـررات آموزشـی دوره هـای کاردانـی تـا 
دکتری« در شهریورماه 1402 را هم باید از جمله اتفاقات مهم در این 
عرصـه دانسـت. تدویـن و اجـرای آیین نامـه پایـه تشـویقی اعضـای 
هیات علمـی، بازنگـری شـیوه نامه انضباطـی دانشـجویان، ابـلاغ 
« در خرداد سـال  شـیوه نامه »پذیرش دانشـجو به روش اسـتادمحور
1402 و آیین نامـه اعطـای بـورس تحصیلـی دانشـجویان بین المللـی 
را بایـد از دیگـر تغییـرات مهـم در حـوزه قوانیـن و مقـررات مرتبـط بـا 

حـوزه آمـوزش عالـی دانسـت. 

تصویب اساسنامه صندوق عتف بعد از 2 سال 

جـــان گرفتـــن دوباره شـــورای عالی عتـــف را باید یکـــی از نقاط مثبت 
وزارت علوم این دوره به شمار آورد. شورایی که در مرداد ماه سال 1401، 
رئیس جمهور بالاخره بعد از 11 سال در جلسه آن حضور یافت تا از این 
طریق زمینه برای در راس قرارگرفتن دوباره این شـــورا فراهم شـــود. یکی 
از اتفاقات مهم این حوزه را باید تصویب اساســـنامه صندوق شـــورای 
عالـــی عتف در ســـال 1402 دانســـت؛ هرچند این صنـــدوق در آذر ماه 
ســـال 1400 ایجاد شـــده بود اما عملا اساسنامه ای برای فعالیت هایش 
نداشت و همین مساله باعث شده بود این صندوق نتواند آن طور که 
باید به نقش آفرینی در حوزه علم و فناوری کشور بپردازد. البته این شورا 

دســـتاوردهای دیگری هم داشـــت که ازجملـــه آن می توان به تصویب 
آیین نامه ساماندهی پژوهشگران مستقل در دی ماه سال گذشته اشاره 
کرد. البته این شورا آیین نامه دیگری نیز در حوزه پژوهش و فناوری دارد و 
آن هم آیین نامه جذب و به کارگیری محققان پسادکتری در اسفند ماه 
سال 1401 است. یکی از مصوبات مهم را هم باید تعیین اولویت های 
پژوهش و فناوری کشور برای بازه زمانی 1407-1403 دانست که در فروردین 
ماه امســـال ابلاغ شـــد. در این میان تعیین ســـامانه نان به عنوان پنجره 
واحد نظام ملی علوم  و تحقیقات هم از دیگر خروجی های این شورا به 
شمار می رود که شرایط را برای نقش آفرینی بیشتر این سامانه فراهم کرد. 

روزهای پرحرارت دانشگاه در آغاز پاییز 1401

آغاز سال تحصیلی 1402-1401 اما رنگ و بوی متفاوتی داشت. نخستین 
ســـالی کـــه قرار بود همه چیز به روال پیش از کرونـــا بازگردد، از همان ابتدا با 
تعطیلی کلاس های درس همراه شد. تعطیلی کلاس ها و برگزاری تجمع های 
اعتراضی در بیش از 100 دانشگاه و مجموعه آموزش عالی توسط دانشجویان 
متاثر از فضای اجتماعی آن برهه شکل متمایزی از آغاز سال تحصیلی 
نســـبت به ایام مشـــابه ســـال قبل ایجاد کـــرد. فضای اعتراضـــی در برخی 
دانشـــگاه ها وقایع و تصاویر تلخی را به یادگار گذاشـــت. تجمع اعتراضی 
دانشگاه صنعتی شریف در 10 مهر ماه به زدوخورد میان طیف های مختلف 
دانشجو انجامید و پای وزیر علوم را به این دانشگاه باز کرد. نهم تا نوزدهم 
مهرمـــاه مـــوج دوم تجمعات شـــکل گرفت. در هفـــت روز اصلی این برهه 
زمانی، قریب به 195 تجمع در فضای دانشـــگاه ها برگزار شـــد. از تعداد کل 

اجتماعات، 100 مورد در دانشگاه های مختلف استان ها و 95 مورد هم در 
دانشکده ها و دانشگاه های استان تهران برگزار شده است. فقط در شنبه نهم 
مهر دانشگاه های تهران 25 تحصن و تجمع را شاهد هستند. هفت نقطه از 
این 25 نقطه مربوط به دانشکده ها و مجموعه های مختلف دانشگاه تهران 
است. در همین ایام، رئیس جمهور شهید به بهانه آغاز سال تحصیلی 16 
مهرماه به دانشگاه الزهرا)س( رفت و در جمع دختران دانشجو حاضر شد. 
فضای تند اعتراضی که حالا با بداخلاقی عده ای در برخی دانشگاه ها روند 
عادی فعالیت های علمی را هم مختل کرده بود، رفته رفته از اواسط آبان به 
حالت مطلوب برگشت. برگزاری برنامه های گفت وگومحور و حضوری درخور 
تقدیر و انگشت شمار برخی شخصیت های سیاسی مثل سخنگوی دولت 

در دانشگاه بر بهبود وضعیت تاثیرگذار بود. 

اصلاح آیین نامه ارتقا به دولت سیزدهم نرسید

اصـــلاح آیین نامـــه ارتقای اعضای هیات علمـــی با محوریت تمرکز بر 
ماموریت ها و حل مسائل کشور ششمین راهبرد تحولی وزیر علوم در 
زمان گرفتن رای اعتماد بود. این موضوع تیرماه سال 1400 برای اولین بار 
در دوران زلفی گل از زبان محمد سلیمانی، قائم مقام وزیر مطرح شد اما 
واقعیت آن است که هنوز بعد از گذشت سه سال، نسخه نهایی این 
آیین نامه از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب نشده است. 
آیین نامه ارتقا از جمله موضوعات پرچالش آموزش عالی محســـوب 
می شـــود که از اواخر دولت دوازدهم روند اصلاح آن آغاز شـــده بود اما 
با تاکید مقام معظم رهبری در 25 مهرماه سال 1402 مبنی بر اینکه نباید 
مقاله علمی به عنوان شرط ارتقای هیات علمی قلمداد شود، حواس ها 
بار دیگر به این مساله متمرکز شد. قائم مقام وزیر بهمن ماه سال قبل 

در اجلاس ســـه روزه روســـای دانشـــگاه ها و موسسات آموزش عالی در 
دانشـــگاه فردوســـی مشـــهد عنوان کرد آیین نامه ارتقا در شورای معین 
وزارت علوم نهایی شـــده اســـت. اتفاق مهم این برهه را هم باید ابلاغ 
ماده واحده »اصول حاکم بر بازنگری آیین نامه ارتقـای مرتبـه اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی پژوهشی و فناوری« 
دانست؛ مصوبه ای که وزارتخانه را از لحاظ قانونی مکلف کرد تا ظرف 
دو ماه آیین نامه خود را تدوین و به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارسال 
کند. اولین نسخه بازنگری شده آیین نامه وزارت علوم اردیبهشت امسال 
به شورای عالی فرهنگی رسید. با این وجود اگرچه وزارت علومی برای 
آیین نامه در مسیر تصویب نشست خبری هم برگزار کردند اما در پایان 

کان باز ماند.  دولت سیزدهم هم پرونده اصلاح کما

پرونده مسکن دانشگاهیان تنها در 4 دانشگاه نهایی شد

ی مالی  مهـــر ماه ســـال گذشـــته بود که علی خطیبی، معـــاون ادار
وزارت علـــوم از اختصـــاص اراضی مازاد دانشـــگاه ها برای اجرای 
پروژه ســـاخت مســـکن اســـاتید و خوابگاه های متاهلی خبر داد. 
موضوعی که در قالب بخشی از طرح نهضت ملی مسکن دولت 
ســـیزدهم دنبال شـــد و براســـاس آن برای اولین بار در طول 4 دهه 
گذشته، دولت به صورت ویژه اقدام به ساخت مسکن برای اساتید 
کرد. ذیل این طرح، توسعه خوابگاه های متاهلی که پیشتر در طرح 
جوانی جمعیت مدنظر قرار گرفته بود هم دنبال شد. وزارت علوم 
در تیر ماه همان ســـال هزار هکتار از زمین های مازاد دانشـــگاه ها 
را احصـــا و به طـــور مشـــخص به این مســـاله اختصاص و یک ماه 
بعـــد نیـــز تفاهمنامـــه ای با یکـــی از بانک ها برای تامین بخشـــی از 
اعتبارات این بخش به مدت 3 ســـال منعقد کرد. در فاز اول نیز 

مشـــخصات 400 هکتـــار از ایـــن اراضـــی، به ســـازمان ملی زمین و 
مسکن در 28 استان اعلام شد و درنهایت نیز 475 هکتار زمین در 
29 دانشگاه از 22 استان در راستای احداث 25 هزار و 350 واحد 
کنون تنها 4 دانشگاه صنعتی سهند،  مسکونی تامین شد. البته تا
ک، تفرش و علامه طباطبایی طرح های مســـکن دانشـــگاهیان  ارا
آنها به تصویب نهایی رســـیده و 10 دانشـــگاه دیگر نیز در مرحله 
ی مالی وزیر گفته،  نهایی کردن قرار دارند. آن گونه که معاون ادار
8 دانشگاه هم طرح های خود را آماده و 11 دانشگاه نیز در مرحله 
تهیه طرح قرار دارند. قرار است در 58 دانشگاه با مجموع 409 هزار 
و 154 مترمربع بحث ســـاخت خوابگاه متاهلی دنبال شـــده که از 
این میان 6 هزار و 2 واحد در دست ساخت بوده و 500 واحد نیز 

تحویل داده شده است. 

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه5 

ابوالفضل مظاهری  – زهرا رمضانی
گروه دانشگاه

ک استان کرمانشاه اداره کل ثبت اسناد و املا
ک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک اداره ثبت اسناد و املا

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  آ
برابر رای شماره 140360316001003797 مورخ 1403/04/14 هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای/ خانم محمد قادری سورکالی فرزند مراد به شماره شناسنامه و ملی 3241059057 صادره از کرمانشاه مبنی 
بر صدور سند مالکیت نسبت به شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی به آدرس کرمانشاه- میاندربند- روستای ورمنجه به 

ک 233 اصلی روستای ورمنجه میان دربند واقع در کرمانشاه خریداری از مالک  مساحت 1346.67 مترمربع در قسمتی از پلا
رســـمی آقای علی قادری ســـورکانی به متقاضی محرز گردیده اســـت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
گهی می شـــود درصورتی که اشـــخاص نســـبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از  15 روز آ
گهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســـلیم و پس از اخذ رســـید، ظرف مدت یک ماه از  یخ انتشـــار اولین آ تار
یخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و  تار

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/05/08   -   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/24
ک شماره: 1552/م الف/12   -    سجادمؤیدی- رئیس ثبت اسناد و املا

آگهی فراخوان عمومی
گهی فراخوان عمومی دریافت اعلام آمادگی و سوابق فعالیت طراحان به منظور  آ

شرکت در مسابقه بازطراحی گلزار شهدا    1403-370

نوبت اول: 1403/05/02

نوبت دوم: 1403/05/06

نوبت سوم: 1403/05/08

دبیرخانه مسابقات شهرسازی و معماری معاونت شهرسازی و معماری شهرداری 

شیراز در نظر دارد به منظور برگزاری مسابقه بازطراحی گلزار شهدا از طریق این 

گهی نسبت به شناسایی افراد و شرکت های واجد شرایط خلاق اقدام نماید. آ

لذا از کلیه افراد و شرکت ها دعوت می شود نامه اعلام آمادگی و رزومه خود را 

، خیابان  به صورت لوح فشرده به معاونت شهرسازی و معماری به آدرس شیراز

رودکی، نبش ســـاحلی، ســـاختمان معاونت شهرسازی و معماری، دبیرخانه 

مســـابقات شهرسازی و معماری تحویل نمایند. ضمنا متقاضیان می توانند 

 جهت کسب اطلاعات بیشتر در ساعات اداری با شماره تلفن 071-32331622، 

داخلی 291 تماس حاصل نمایند.

یابی لازم ازنظر توانایی، از افراد واجد شرایط  لازم به ذکر است پس از بررسی و ارز

و تایید صلاحیت شده کتبا دعوت به عمل خواهد آمد.

یافت رزومه: 7 روز کاری پس از آخرین روز فراخوان حداکثر مدت زمان در

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری شیراز

شماره شناسه 1754160

نوبت سوم 


